
Istentisztelet – Tata 2020. április 5. Virágvasárnap 

Lekció: Józs 5; Textus: Józs 5,14b; „Mit akar mondani szolgájának az 

én Uram?” 

Kedves Testvéreim! 

A böjt egy felkészülési időszak. Felkészülés a csodára. Felkészülés 

a csoda befogadására, megélésére. Virágvasárnap története, Jézus 

bevonulása Jeruzsálembe is egy felkészülés a nagypénteki áldozatra és a 

húsvéti feltámadásra. Csak úgy, mint itt Józsué könyvében, több mint 1000 

évvel Jézus virágvasárnapi története előtt, amikor Izrael népét Isten 

felkészítette Jerikó elfoglalására. A böjt felkészülés a csodára. Az elmúlt 

hetekben kialakult járványügyi helyzet miatt, talán el is felejtkeztünk arról, 

hogy böjt ideje van. Annak az ideje, amikor Isten felkészít a csodára. Így böjt 

6. vasárnapján, közeledve a célhoz, óhatatlanul fel kell tenned magadnak 

a kérdést: Készen állsz a csodára? Készen állsz a feltámadás örömhírére? 

Készen állsz a falakat leromboló, a láncokat leszakító Isteni szabadításra? 

Készen állsz az önfeláldozó szeretet diadalára?  

Isten Szentlelkének segítségével, bár most fizikai távolság van közöttünk, 

mégis lélekben összeforrva tanuljuk meg kimondani Józsué szavain 

keresztül a böjt felkészítő időszakának fő kérdését. „Mit akar mondani 

szolgájának az én Uram?” Tudom, a mostani böjt más, mint az eddigiek. 

Minden évben van 40 napunk arra, hogy a lelkünket, az életünket felkészítsük 

a Feltámadott Úr Jézus fogadására. Most azonban kicsit több időt, több teret 

kaptunk arra, hogy elgondolkozzunk és gyakoroljuk ezt a kérdést, mely a 

mindenkori böjt kérdése:  

„Mit akar mondani szolgájának az én Uram?”  Istennek van szava 

hozzánk! Van szava az ő népéhez, van szava az Őt segítségül hívókhoz! Isten 

nem néma, nem fordult el népétől, ahogyan Tőlünk sem ebben a mai világban. 

Hiszem, hogy ma azért nem böjtölünk jól, nem készülünk fel jól a csodára, 

mert azt hisszük, hogy a böjt, a jelen időszak arról szól, hogy mit 

akarok/akarunk mondani Istennek, mit akarunk kérni Istentől. A 

virágvasárnapi tömeg is ebbe a hibába esett – nem arra figyeltek, hogy Jézus 

mit akar, hanem arra, hogy Jézustól mit akarnak kérni… Pedig a böjt arról 

szól, hogy Isten akar mondani nekünk valamit. Amihez most ad időt 

megállni, lefékezni és átgondolni. 

Isten megszólít és Tőled is kérdezi: „Kihez tartozol?” A körülmetélés annak 

a jele volt, hogy Izrael népéhez, a szövetséghez tartozik valaki. Kinyilvánítása 

annak, hogy ki a népem, családom és a személyes életem Ura. Körül kellett 

metélni a nép férfijait. Hiszen a fogságból való szabadulás óta erre nem volt 

lehetőség, a nép engedetlensége, hitetlensége miatt. Az Egyiptomból 

kiszabadult nép nem részesülhetett az új ország birtokba vételében. 40 év után 

itt a nagy lehetőség, a pusztai vándorlás végén, a Jordán csodálatos 

szétválasztása után, Isten átadja népének a megígért földet. De előbb 

tisztázniuk kell: kihez tartozol? Mi közöm Istenhez? Az erre való felelet 

volt a körülmetélés, az elköteleződés.  

TESTVÉREIM! Húsvéti csodát, gyógyulást és megújulást várunk! A 

világban, országunkban és a személyes életünkben. A csoda várása, megélése 

előtt azonban fel kell tennünk ezt a kérdést magunknak? Mi közöm Istenhez? 

A múlt héten is volt róla szó, de nem lehet elégszer elmondani: Isten nem 1 

órát vár el tőlünk egy héten. Nem azt a pár száz vagy ezer forintot, amit a 

perselybe teszünk. Ő azért jött, hogy az egész életünket megszabadítsa, 

megváltsa. Azért jött, hogy a szívünk legyen körülmetélve és oda véssük 

fel az ő parancsolatait és akaratát. Mi közöd Istenhez? – Tanuljunk 

Józsuétól: Ő az én Uram – én pedig az ő szolgája. Isten azért szól, azért jött 

el Jézus Krisztusban és azért halt meg és támadt fel, hogy az ő szolgálatába 

álljunk, és ne a bűn szolgálatában szenvedjünk. A bűn gyakran mámorító, 

bódító szolgasága helyett Isten szolgálatába álljunk, annak a Jézus 

Krisztusnak, aki ÚR, akinek a nevére minden térd meghajol; aki tegnap 

ma és mindörökké ugyanaz! A böjti felkészítő, csodaváró kérdésünkre „Mit 

akar mondani szolgájának az én Uram?” – Isten első szava ez: Mi közöd 

Hozzám? Elköteleződtél már felém? Kimondtad már: Tiéd vagyok?! 

Hozsánna - Szabadíts meg engem!? 

2. „Mit akar mondani szolgájának az én Uram?” – Meg akarlak erősíteni! 

A nép felkészítésének a második állomása a Páska ünneplése. Az egyiptomi 

szabadulásról megemlékező ünnep. Ha a körülmetélés a nép elköteleződésére 

szolgált, akkor a páska ünneplése a megerősítésre. No de nem fizikailag. Nem 

a harcosok és katonák fizikai előkészítése miatt. Hanem a hitük 

megerősítése szempontjából. Izrael népe tudta, hogy Jerikó magas falait 

nem az ő erejük és felkészültségük fogja lerombolni. Hanem Isten 

hatalma és ereje. Ehhez pedig a hitüket kellett megerősíteni – a páska 

megünneplése által.  



Ami nem csak evésből és ivásból állt. Isten szabadító erejére emlékeztek 

vissza, elmesélve az egyiptomi csapásokat, a Vörös-tenger kettéválasztását. 

Újból és újból meggyőződve arról, hogy milyen Istene van a népnek.  

TESTVÉREIM! Isten lehetőséget ad erre számunkra is a csoda előtt. 

Nem csak az elköteleződésünket, hanem a hitünket is képes megerősíteni. 

Megerősíteni, hiszen a legnagyobb ellenfelünket a halált és az elmúlást, 

mely most körül leng mindent, csak ő győzte le. A világban dúló 

járványhelyzetet csak ő oldhatja meg. A szívünkben lévő szeretetlenséget, 

csak Ő változtathatja meg. Ahogyan Józsuénak és a népnek szüksége volt 

a megerősítésre, úgy nekünk is szükségünk van rá. Ezért különösen is nagy 

öröm az számomra, hogy az ünnepben nem kell nélkülözni az úrvacsora 

lehetőségét, melyen keresztül is tudja Isten erősíteni a hitünket. De erősít a 

sok-sok igén és magyarázaton keresztül, mely az elmúlt időszakban eljutott 

hozzánk rádión, tv-n, interneten, vagy a személyes igeolvasásunk 

megerősítésén keresztül. Tudja táplálni a reménységünket, a folytonosan 

rossz hírek ellenében is. Tudja táplálni az örömünket, bár oly sok mindent 

és mindenkit nélkülöznünk kell. Tudja erősíteni a szeretetünket, hogy 

rádöbbenjünk ebben a leszabályozott keretek közepette is, hogy a szeretet 

szabaddá tehet: az odafigyelésre, a megbocsátásra, a kapcsolatok újra 

értelmezésére. De ez a felkészítés, böjti időszak még más különleges 

megerősítéssel is járt/járhat. Vajon hány családot, kapcsolatot erősített meg 

Isten az elmúlt hetekben, csupán annak hatására, hogy nem kellett rohanni, 

nem kellett egymástól távol lenni. Ki tudja, hány házasság, szülő-gyermek 

viszony, szomszédi kapcsolat erősödhetett meg, pusztán azért, mert Isten 

adott teret ehhez. Isten meg akar erősíteni téged, elsősorban lelkileg, 

hitedben, hogy majd kész legyél a csodára. Akarod-e ezt?   

3.„Mit akar mondani szolgájának az én Uram?” Adj teret a Szentnek! – a 

hovatartozás és a megerősítés után pedig már csak egy dolog maradt hátra. 

Tisztázni, hogy hol van a Szentnek, Istennek helye az életemben, az 

időmben, a gondolataimban, a döntéseimben?  

Látva a világunkat, a közösségeinket és a személyes életemet egyre jobban 

meg vagyok bizonyosodva róla, hogy Isten miért engedi ezt a sok 

szörnyűséget. Mert nem voltunk képesek arra, hogy a helyén kezeljük 

Őt. Nem akartuk meghallgatni szavát, nem akartuk figyelembe venni 

szándékát és semmibe vettük az akaratát nem csak a személyes életünkben, 

de a világ alakulásában is.  

Most pedig a böjtben, virágvasárnapján üzen: Adj teret a Szentnek! A 

héten került elém egy történet, mely Al-Hakim kalifáról szól, aki 

Egyiptomban 9 évre bezáratott minden keresztyén templomot. Majd a 

rendeletét visszavonta, miután elsétált a város utcáin, melynek a templomait 

bezáratta, házaiból viszont imádság szűrődött ki. „Be akartam zárni minden 

utcában egy templomot, de ezzel minden házban megnyitottam egyet.” – Adj 

teret a Szentnek! Furcsa, pont most? Amikor nincs lehetőség a szent 

közelébe menni, a templom csendjébe, a gyülekezet közösségébe? Sokan a 

házatokban, az otthon kényelmében követitek ezt a közvetítést. Talán nem is 

először ebben az időszakban. Abban az otthonos környezetben, ahol talán 

eddig nem volt helye és tere az Isten jelenlétének. Most pedig közösen 

lehet énekelni, igét hallgatni és imádkozni. Otthonaitokban, 

kapcsolataitokban adjatok teret a Szentnek! Most van rá lehetőség, hogy Isten 

jelenléte ne csak úgy szükség esetén, hanem állandó jelleggel gyökeret verjen 

az otthonainkban, a személyes életünkben. Adj teret a Szentnek!  

Mert vége lesz a böjtnek, a felkészülés időszakának. Nem csak ennek a 40 

naposnak, de itt a járvány sújtotta időszaknak, sőt, a földi vándorlás böjtjének 

is egyszer vége lesz…  

Megtapasztalhatjuk a csodát, Isten hatalmának az erejét. Mely nagyobb 

mindennél.  

De a feltámadásig, a járvány végéig, sőt húsvétig is van még időnk… Még 

gyakorolhatjuk ezt a kérdést böjtben: 

„Mit akar mondani szolgájának az én Uram?”  

Kívánom, hogy ne csak a kérdést tegyük fel minden nap, de Isten 

válaszát is hallgassuk meg és akkor csodákat fogunk látni! Ámen! 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  


